

improved productivity and national competitiveness. The Japanese spare no effort to produce such people and a survey of the Corporate Higher Education Forum has confirmed their value to Canadian industry. To ensure that educated personnel are available tomorrow, a vibrant human sciences community in Canadian universities is needed today.

- 2) Increase research support in the broad range of disciplines in the social sciences and humanities that address vital issues related to Canadian cultural identity, socio-economic development and the quality of life in an increasingly competitive, global environment. International competitiveness requires knowledge of the cultures, languages, traditions, economic capacity and management techniques of Canada's trading partners. Without such knowledge, we will be unable to maintain our prosperity in an ever more competitive world economy.
- 3) Enhance the dissemination of research undertaken in Canada by increasing support for traditional means of research communication (research journals, scholarly manuscripts, and conferences), and encouraging the development of journals that reach a broader audience than the academic community and in so doing, develop linkages between the producers and users of academic research. Particular emphasis would be placed on the development of those journals that report on research related to policy making and socio-economic development.
- 4) Fund new strategic initiatives that address pressing national issues such as the management of innovation, global change and sustainable development, and applied ethics. Decisions about technological development and its impact must be informed by research grounded in our society and which reflects its culture, economy and political systems. This research cannot be bought abroad; it must be undertaken at home. In encouraging research on national issues, the Council intends adopting a more proactive, entrepreneurial role, to encourage greater linkages between the producers of research and users in the public and private sectors. A new program of Joint Ventures with the public and private sectors, to promote the development of multisectoral and multidisciplinary research on national issues, has recently been approved on an exploratory basis and additional funding will be required to enable the Council to mobilise researchers in its disciplines to address these challenging national issues.

Dr. Steen B. Esbensen
Executive Director
April 25, 1989

CONFERENCES

THE FRENCH CONNECTION IN BRITISH AND AMERICAN HISTORY
Fifty-eight Anglo-American Conference of Historians
University of London, London, 6 and 7 July 1989

Persons interested in attending this conference are asked to register before June 30 with the Secretariat of the Institute of Historical Research of the University of London, Senate House,

que nous progressons vers une société infoculturelle. Des administrateurs capables de faire face aux changements rapides, de communiquer avec clarté et possédant des aptitudes en gestion et en leadership, seront la clef d'une productivité accrue et d'une compétitivité nationale. Les Japonais ne ménagent aucun effort pour former de tels cadres et un sondage du Corporate Higher Education Forum a confirmé la valeur de ces cadres pour l'industrie canadienne. Pour assurer demain la disponibilité d'un personnel compétent, nous avons besoin dès aujourd'hui d'une communauté en sciences humaines dynamique dans nos universités canadiennes.

- 2) Augmenter l'appui à la recherche, dans l'éventail existant de disciplines en sciences humaines qui s'intéressent à des questions vitales relatives à l'identité culturelle canadienne, au développement socio-économique et à la qualité de la vie dans un environnement global de plus en plus compétitif. En ce sens, la compétitivité internationale exige la connaissance de la culture de la langue, des traditions, de même que des capacités économiques et des techniques de gestion de nos partenaires commerciaux.
- 3) Améliorer la diffusion de la recherche entreprise au Canada, en appuyant les formes traditionnelles de diffusion (comme les revues spécialisées, les ouvrages savants, et les conférences); encourager le développement de revues de vulgarisation et ainsi mettre en rapport les producteurs et les utilisateurs de la recherche. Il faudrait également accorder une importance particulière au développement des revues spécialisées qui font état de la recherche portant sur la formulation des politiques et sur le développement économique.
- 4) Financer de nouvelles initiatives stratégiques concernant des questions nationales urgentes, telles la gestion de l'innovation, le changement global et le développement durable, ainsi que les questions d'éthique appliquée. Les décisions relatives au développement technologique et son impact doivent être fondées sur la recherche reflétant notre société, sa culture, son économie et son système politique. Les résultats de ces recherches ne peuvent provenir d'ailleurs; la recherche doit se faire chez-nous. En encourageant la recherche portant sur des questions nationales, le Conseil entend adopter une approche plus active et jouer un rôle d'entrepreneur, de manière à encourager une plus grande coopération entre les producteurs de la recherche et les utilisateurs. Un nouveau programme d'initiatives conjointes avec les secteurs publics et privés, visant à promouvoir le développement de la recherche multisectorielle et multi-disciplinaire sur des questions nationales a récemment été approuvé sur une base exploratoire. Un financement additionnel sera requis afin de permettre au Conseil de mobiliser les chercheurs dans les diverses disciplines pour qu'ils se penchent sur ces questions d'importance nationale.

Steen B. Esbensen, Ed.D.
Directeur général
le 25 avril 1989

CONFERENCES

LE FAIT FRANCAIS DANS L'HISTOIRE BRITANNIQUE ET DANS L'HISTOIRE AMERICAINE
Cinquante-huitième conférence anglo-américaine d'historiens
University of London, Londres, 6 et 7 juillet 1989.

Les personnes intéressées à assister à cette conférence sont priées de s'inscrire avant le 30 juin prochain auprès du Secrétariat de l'*Institute of Historical Research* de l'University of

London, WC1E 7HU. Topics will include Lafayette in the American Memory, the nature of nationalism in Quebec, the Huguenots, the "Liberal Revolution" of 1830 in France, etc.

GOVERNORS AND GOVERNEES IN THE ROMANUM IMPERIUM IIIe - 1st AV. J.-C.
Université Laval, May 27-30, 1989

The Roman Civilization Research group of the Université Laval is organizing an international meeting within the annual session of the Canadian Society of Classical Studies. This meeting will analyse the *imperium* and its practices, institutions and ideology, as well as in its cultural context, from its birth to the stabilization of its territory.

For more information, please contact madame Ella Hermon, département d'histoire, Université Laval, GIK 7P4.

CALL FOR PAPERS

FIFTH BIENNIAL CONFERENCE OF THE ASSOCIATION FOR CANADIAN STUDIES IN AUSTRALIA AND NEW ZEALAND
University of New England, Armidale, 19-22 July 1990

The organisers are asking any interested persons to submit, before November 30, a one-page abstract of their proposal on any aspect of the Canadian past. Comparative studies are welcome. Further information is available from Don Beer, Department of History, University of New England, Armidale, NSW 2351.

INTERNATIONAL SYMPOSIUM OF THE INSTITUT D'ETUDES POLITIQUES DE L'UNIVERSITE DE TOULOUSE
Centre culturel de Sorèze, France, 19-22 July 1989.

The theme of this symposium will deal with "Public opinion, the phenomena of communication and the armed forces (1789-1989)" in France and elsewhere in Europe. Participants will be asked to focus particularly on the period of the French Revolution, since 1989 marks the 200th anniversary of this major historical event. It would be of particular interest to hear papers dealing with the content of military medias in each country at the end of the eighteenth-century to see if any mention of the revolutionary events was made. For more information, contact Lucien Mandeville, 2 ter, rue des Puits Creusés, 31000 Toulouse.

CAPTAIN JAMES COOK RESEARCH FELLOWSHIP

This research fellowship is given to any autonomous researcher for a period of two years (with the possibility of a one year extension) to undergo research in New Zealand or in the Pacific South-West region in one of the following disciplines: anthropology, biology, geography, geology, geophysics, history, medicine and oceanography. The fellowship is made up of a travel allocation and research funds from \$63,800 to \$72,9000 per annum. Candidates should have already published the results of a research project and possess at least five years post-doctoral experience.

For more information, please contact the New Zealand Embassy or the Royal Society of New Zealand, P.O. Box 598, Wellington, New Zealand. The deadline for application is June 30, 1989.

London, Senate House, London, WC1E 7HU. On y traitera, entre autres, de Lafayette dans la mémoire américaine, de la nature du nationalisme au Québec, des huguenots, de la révolution "libérale" de 1830 en France, etc.

GOVERNANTS ET GOUVERNES DANS L'IMPERIUM ROMANUM IIIe - 1er AV. J.-C.
Université Laval, du 27 au 30 mai 1989.

Le groupe de recherche de civilisation romaine de l'Université Laval organise une rencontre internationale dans le cadre de la session annuelle de la Société des Études classiques du Canada. Cette rencontre se propose d'analyser l'*imperium* dans ses pratiques, ses institutions et son idéologie, ainsi que dans son contexte culturel, pendant la période décisive qui va de la naissance de l'empire à la stabilisation de son assise territoriale.

Pour plus de renseignements, veuillez contacter madame Ella Hermon, Département d'histoire, Université Laval, GIK 7P4.

DEMANDES DE COMMUNICATIONS

CINQUIEME CONFERENCE BIENNALE DE L'ASSOCIATION FOR CANADIAN STUDIES IN AUSTRALIA AND NEW ZEALAND
University of New England, Armidale, du 19 au 22 juillet 1990.

Les organisateurs de la conférence invitent les intéressés à soumettre avant le 30 novembre prochain, un résumé d'une page d'un projet de communication touchant n'importe quel aspect de l'histoire canadienne. Des études comparatives peuvent aussi être présentées. S.V.P. faites parvenir vos demandes à: Mr. Don Beer, Department of History, University of New England, Armidale, NSW 2351.

COLLOQUE INTERNATIONAL DE L'INSTITUT D'ETUDES POLITIQUES DE L'UNIVERSITE DE TOULOUSE
Centre culturel de Sorèze, France, du 19 au 22 juillet 1989.

Le thème de ce colloque portera sur "L'opinion publique, les phénomènes de communication et les forces armées (1789-1989)" en France et ailleurs en Europe. Les participants seront invités à se pencher tout particulièrement sur la période de la Révolution française, puisque 1989 souligne le 200ème anniversaire de cet événement historique majeur. Il serait particulièrement intéressant d'entendre des communications traitant du contenu des médias militaires dans chaque pays à la fin du XVIIIe siècle pour vérifier si on y faisait mention des événements révolutionnaires. Pour plus de renseignements, contactez Lucien Mandeville, 2 ter, rue des Puits Creusés, 31000 Toulouse.

BOURSE DE RECHERCHE CAPITAINE JAMES COOK

Cette bourse de recherche est octroyée à tout chercheur autonome pour une période de deux ans (avec possibilité d'extension d'une année) pour mener des recherches en Nouvelle-Zélande ou dans la région sud-ouest du Pacifique dans l'un des domaines suivants: anthropologie, biologie, géographie, géologie, géophysique, histoire, médecine ou océanographie. La bourse comprend une allocation de voyage et des fonds de recherche pouvant varier entre 63 800\$ et 72 000\$ par année. Les candidats devraient avoir déjà publié le résultat de travaux de recherche et posséder au moins cinq années d'expérience postdoctorale.

Pour plus de renseignements, vous pouvez vous adresser à l'ambassade de la Nouvelle-Zélande ou à la Royal Society of New Zealand, P.O. Box 598, Wellington, New Zealand. La date limite d'application est le 30 juin 1989.